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Voorwoord
Voor u ligt het jaarverslag 2022 van de Natuur-
vereniging Hollandse Delta. Het laatste verslag 
onder mijn eindredactie als voorzitter. Ik heb 
besloten per 1 mei 2023 niet op te gaan voor 
een vierde termijn. Het bestuur probeert zo 
snel mogelijk een opvolger te vinden. 
De coronapandemie speelde de NHD in 2022 
nauwelijks meer parten. De vogel- en zoog-
dierwereld werd echter stevig getroffen door 
de vogelgriep, die voor het eerst niet alleen 
de wintervogels trof maar het hele jaar door 
toesloeg. Grote sterns, brandganzen en jan 
van genten vielen letterlijk dood uit de lucht. 
Ook roofvogels en knobbelzwanen hebben er 
flink onder geleden. 

Na twee jaar wachten kon het kraanvogel-
weekend naar Duitsland (een jubileumac-
tiviteit) doorgaan. Het werd een geweldige 
ervaring met tienduizenden pleisterende 
kraanvogels, klapekster, roestende ransuilen 
en een slaapplaats van blauwe kiekendieven. 
En bovenal veel gezelligheid. 
 
Het jaar kende een droge en warme zomer, ja 
zelfs de droogste zomer ooit gemeten (KNMI 
Klimaatbericht 2022). Dat gold ook voor de 
laatste dagen van december en de jaarwisse-
ling, de warmste ooit. 
Met de laatste vindplaats van de moerasga-
mander in Nederland ging het ondanks de 
droogte minder slecht dan vorig jaar, maar per 
saldo wordt het tijd de noodklok te luiden. Dat 
geldt ook voor de groenknolorchis waar de 
aantallen eveneens zorgen baarden. 

De keizersmantel was voor het tweede jaar op 
rij in grotere aantallen te bewonderen. Ook dat 
heeft met een opwarmend klimaat te maken. 
Een opvallende verschijning was de veldpa-
relmoervlinder in de Heveringen, Kleine Heve-
ringen en de Kwade Hoek. De Vlinderstichting 
gaat er voorlopig vanuit dat deze zeldzame 
soort op een niet natuurlijke wijze op Voorne is 
terechtgekomen. Het wordt interessant om te 
zien of deze soort komend voorjaar weer zal 
verschijnen. 

In de vogelwereld viel op dat de kleine bonte 
specht een snelle groei doormaakt, een teken 
dat de loofbossen ouder worden. Ook de 
appelvink wordt daardoor steeds vaker als 
broedvogel waargenomen. Daarentegen gaat 
het slecht met de aalscholverkolonies op de 
beide duinmeren. Binnen enkele jaren halveer-
de de stand. Vermoedelijk is dat het gevolg 
van de voedselsituatie op zee. 

Vanaf de herfst is het Zuid-Hollands Land-
schap begonnen met herstelprojecten in de 
Duinen van Oostvoorne. Bulldozers en graaf-

machines hebben grote delen van het gebied 
geschoond van struiken, bomen en begroeiing 
met als doel het open duingebied weer terug 
te brengen. Het open duingebied is als gevolg 
van stikstofdepositie en andere oorzaken zoals 
het verdwijnen van de konijnen meer en meer 
onder druk komen te staan. Het herstelpro-
ject moet het oorspronkelijke habitat weer 
terugbrengen. ZHL heeft de NHD gevraagd in 
2023 onderzoeken in delen van het geschoon-
de gebied te willen uitvoeren om de komende 
jaren te kunnen nagaan of dit werkelijk het 
geval zal zijn. We hebben bij het ZHL erop 
aangedrongen de vooraf geformuleerde 
doelstellingen aan de NHD ter beschikking te 
stellen, zodat we deze bij onze onderzoeken 
kunnen betrekken.

Vermeldenswaardig is verder nog dat we 
van een anonieme weldoener een gift van 
€ 10.000,-- ontvingen met de suggestie een 
deel daarvan voor de totstandkoming van het 
natuurboek te gebruiken. Een mooi gebaar 
waarvan we de suggestie graag hebben over-
genomen. Een ander deel van deze gift zullen 
we vermoedelijk reserveren voor het voeren 
van juridische procedures. 

Steeds duidelijker wordt het immers dat 
procedures een onvermijdelijk deel van onze 
activiteiten gaan uitmaken. De werkelijke 
successen voor de natuur worden vaak bij de 
rechter geboekt, denk aan bijvoorbeeld het 
Urgenda-arrest, de procedure tegen Shell en 
de uitspraken van de Raad van State over 
de stikstof. Goed beschouwd ligt de essentie 
van deze uitspraken zelfs in het Europese 
recht. Nu ook wij aan de lijve ondervinden 
dat gemeenten zelfs de bouw van windtur-
bines midden in of op de rand van Natura 
2000-gebieden plannen en de stikstof gewoon 
blijft neerslaan op onze Europese topnatuur, 
wordt een gang naar de rechter onvermijdelijk. 
In vakkringen wordt tegenwoordig de roep om 
een eigen juridische entiteit voor natuurgebie-
den steeds luider. Voornes Duin als rechtsper-
soon? In het buitenland is het idee al in een 
aantal landen ingevoerd. Voor de Waddenzee 
is het onlangs voorgesteld. Toch maar eens 
over nadenken. 

Tegelijkertijd kunnen we concluderen dat we 
bij overheden en andere beleidsmakers in 
toenemende mate worden gevraagd mee 
te praten over belangrijke beslissingen voor 
natuur en landschap. Eind van het jaar nodig-
den provincie en rijk ons uit mee te praten over 
de stikstofproblematiek. Het komende half 
jaar gaan daarover belangrijke beslissingen 
genomen worden.
Dit jaarverslag gaat natuurlijk ook over al die 

andere activiteiten die in 2022 zijn ontplooid. 
Het laat vooral weer zien wat een geweldige 
hoeveelheid werk er weer is verzet. Vermel-
denswaardig is ook dat we een van de vijf 
afdelingen zijn die voor een landelijke groei 
hebben gezorgd. Hulde voor dit alles! 

Theo Briggeman
Voorzitter 

Kraanvogels in Diepholz  Foto: Tom van Wanum
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Onderzoeken
Ook in 2022 zijn er op verzoek van Natuurmo-
numenten (NM) en het Zuid-Hollands Land-
schap (ZHL) weer tientallen onderzoeken naar 
de natuurwaarden van hun natuurgebieden 
uitgevoerd. Voor Staatsbosbeheer werd de 
Ravensehout in Hellevoetsluis op dagvlinders 
geïnventariseerd. 
Op verzoek van landelijke soortorganisaties 
als Sovon Vogelonderzoek, FLORON, de Vlin-
derstichting, RAVON en de Zoogdiervereniging 
is een groot aantal monitoringsprojecten uitge-
voerd. Deze onderzoeken worden door één of 
enkele werkgroepen tegelijk gedaan. 

Integrale onderzoeken
In 2022 hebben alle werkgroepen gezamen-
lijk het in 2018 begonnen onderzoek naar de 
effecten van het op een Kier zetten van de 
Haringvlietsluizen afgerond. Dit onderzoek 
wordt uitgevoerd in het Quackgors (Hellevoet-
sluis). 
In het eerste nummer van ons magazine In de 
Branding van 2019 is de nulmeting van 2018 
gepubliceerd. Tussentijdse onderzoeksresul-
taten zijn te vinden in de jaarboeken 2019 en 
2020.

In 2017 is het Zuid-Hollands Landschap een 
samenwerking aangegaan met het energie-
bedrijf Greenchoice. ZHL krijgt voor een 
periode van vier jaar financiële steun om in het 
natuurgebied Groene Strand West (Oostvoor-
ne) maatregelen te treffen die de biodiversiteit 
bevorderen en kwetsbare soorten in staat 
stellen zich hier te handhaven. ZHL heeft de 
Natuurvereniging gevraagd vanaf 2019 voor 
een periode van vier jaar de effecten van de 
genomen maatregelen te meten. De resultaten 
en de eerste beheeradviezen werden in onze 
Jaarboeken gepubliceerd als ook in de afzon-
derlijke rapportages van de werkgroepen zelf. 
In de eerste aflevering van ons tijdschrift In de 
Branding in 2021 beschreef Sander Elzerman 
de eerste resultaten van dit project. Ook dit 
onderzoek werd in 2022 afgerond. 
In april 2023 bespreken de gezamenlijke werk-
groepen de resultaten van het Greenchoice 
onderzoek en de ecologische conclusies die 
daaruit voortvloeien. 
In vier gemeenten op Voorne-Putten zijn tot 
slot de flora c.q. de dagvlinders van ecolo-
gisch beheerde terreinen geïnventariseerd om 
na te gaan wat het nieuwe beheer oplevert. 
De insectenwerkgroep publiceerde hierover 
verschillende rapportages. 
 

Hoeveelheid onderzoeken
Ook in 2022 zijn er meer dan 100 onderzoeken 
uitgevoerd. De toename is vooral te danken 
aan de groeiende vraag van de gemeenten 
naar flora- en vlinderonderzoek. Deze vraag 
zal de komende jaren toenemen, ook omdat 
steeds meer instanties een beroep op ons 
doen. Voor 2023 heeft Staatsbosbeheer ons 
bijvoorbeeld verzocht een aantal terreinen op 
Goeree Overflakkee te willen inventariseren. 
De komende jaren zal ook het concept van de 
basiskwaliteit van natuur een nieuwe inventa-
risatievraag doen ontstaan. Het ministerie van 
LNV denkt daarbij uitdrukkelijk aan de inzet 
van KNNV-afdelingen. Daarbij rijst ook de 
vraag van de financiering van deze onderzoe-
ken, ook voor wat betreft de apparatuur die 
daarvoor nodig is. 

Standaard voor onderzoeksrap-
porten 

De werkgroepen hebben een verdere stan-
daardisering van hun onderzoeksrapporten 
doorgevoerd. De opbouw van deze rapporten 
wordt zoveel mogelijk op een uniforme wijze 
opgebouwd. In 2023 wordt deze operatie 
voltooid. 

Wouter van Steenis vertelde over het beheer bij NM  Foto: Theo Briggeman 
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Natuureducatie
Cursussen:

Samen met het Instituut Voor Natuureducatie 
(IVN) en het Zuid-Hollands Landschap zijn zes 
cursussen aangeboden, te weten een vogel-
cursus voor beginners, een cursus botanisch 
tekenen, een fotografiecursus, een planten-
cursus, een dagvlinder- en libellencursus en 
een bomencursus. Er 98 cursisten deel aan de 
cursussen die samen met IVN waren opgezet. 

Tot slot verzorgde de werkgroep Natuur 
& Beleid een speciale cursus ecologisch 
groenbeheer voor de afdeling Groen van de 
Gemeente Westvoorne. De cursus bestond uit 
een theoretisch en praktisch gedeelte en was 
bedoeld om het ecologisch groenbeheer voor 
de gemeentelijke ambtenaren meer handvat-
ten te geven bij het in de praktijk brengen van 
recent ingevoerd ecologische groenbeheer. 

In Spijkenisse verzorgden we op verzoek voor 
het eerst natuurlessen aan basisschoolkin-
deren. In Nissewaard is verder onderzocht of 
de NHD een aparte cursuslocatie kan vinden 
om voor de regio Putten natuurcursussen te 
verzorgen. Deze locatie is inmiddels gevonden 
zodat we vanaf het seizoen 2023 een begin 
met het aanbieden van deze cursussen in een 
plaatselijke school kunnen maken. 

Excursies: 
Ook het aantal excursies is dit jaar weer op 
het oude niveau teruggekeerd. De estafette 
excursie kon als vanouds weer helemaal 
worden ingevuld. Alle werkgroepen leverden 
hun bijdrage aan het excursie-programma. 
Bijzonder was de excursie met leden van een 
commissie uit de gemeenteraad van Brielle, 
die we op verzoek rond hebben geleid in het 
waterbergingsgebied aan de Moersaatseweg. 
Voor een overzicht van alle excursies mag 
verwezen worden naar bijlage 2. 
 
Ook de woensdagtellers gingen dit jaar op 
pad. De wekelijkse lijst met soorten werd op 
Facebook gepubliceerd. Ook zij moesten hun 
activiteit aanpassen. 

Lezingen: 
Met een totaal van 20 lezingen was het aan-
bod behoorlijk groot. Dat had vooral te maken 
met het natuurboek dat op poten wordt gezet. 
Deze lezingen waren telkens zo goed als 
uitverkocht. 

Ringslang, excursie naar Marken. Foto: Theo Briggeman 
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Werkgroepen:

Insectenwerkgroep

Wim Prins is nog steeds actief, in het veld en 
als contactpersoon voor de Vlinderstichting. 
Hij heeft dit jaar de nieuwe monitorroute in 
Spijkenisse uitgezet. 

De insectenwerkgroep is uitgebreid met twee 
onderzoeksgroepen
- Voor het tweede jaar is de monitorroute voor 

de hommels in Hellevoetsluis uitgevoerd en 
werden de resultaten in een rapport vastge-
legd. 

- Er is een zeer actieve onderzoeksgroep 
kevers ontstaan, naar aanleiding van twee 
workshopweekenden onder leiding van 
Aglaia Bouma, Menno Schilthuizen en Jan 
Wierenga (Universiteit van Leiden/Natura-
lis).

De zes leden van deze groep hebben dit jaar 
een deel van de Heveringen geïnventariseerd 
en hard gewerkt om de gevangen kevers op 
naam te brengen. 

Monitoring dagvlinders
Dit jaar zijn 12 kenners wekelijks bezig 
geweest met het monitoren van dagvlinders 
op 7 verschillende routes (Quackjeswater, 
de Heveringen, Eksterroute, de Vlinderidylle 
(Brielle), de Landtong (Rozenburg) en het 
Grasweggebied (Hellevoetsluis)). 
Naast de bestaande routes is er een nieuwe, 
achtste, monitorroute in Park Vogelenzang 
(Spijkenisse) bijgekomen. 

Inventarisaties dagvlinders en libellen
In 2022 is er toegezegd dat er in totaal op 19 
locaties geïnventariseerd zou worden. De ver-
slagen beginnen geleidelijk binnen te komen. 

Dagvlinderinventarisaties vonden plaats in het 
Quackgors (Hellevoetsluis), het Groene Strand 
West (Oostvoorne), de Ravensehout (Helle-
voetsluis), Kaapduin (Oostvoorne), de Drenke-

ling (Rockanje), het Annabos (Hellevoetsluis), 
de Gildenlaan (Oostvoorne), de Dorpsweg 
(Rockanje) en de Kleidijk (Oostvoorne). Zor-
gelijk is dat van drie laatstgenoemde locaties, 
die op verzoek van de gemeente zijn geïnven-
tariseerd, is aangegeven dat de onderzoeken 
weinig of niets hebben opgeleverd, doordat 
het onderhoud niet op de juiste manier was uit-
gevoerd. De betrokken onderzoekers hebben 
aangegeven deze routes te willen beëindigen. 

Bij de libellen-inventarisaties van de poelen 
in de duinen is in overleg met Zuid-Hollands 
Landschap afgesproken dat deze bij een 
aantal kleinere poelen, door het droogvallen, 
niet meer op een zinvolle wijze geïnventari-
seerd kunnen worden. Ook deze onderzoeken 
worden gestaakt.

Nachtvlinders 
Ook dit jaar zijn er inventarisaties van de 
nachtvlinders uitgevoerd op de Landtong en 
de Kleine Beer. 

Cursussen.
De werkgroep verzorgde een cursus over 
dagvlinders en libellen voor beginners. 

 

Paddenstoelenwerkgroep

De paddenstoelenwerkgroep heeft dit jaar 16 
maal paddenstoelen geïnventariseerd in de 
volgende gebieden:
Mildenburgbos 1x
Waterbos 2x
Quackjeswater 2 x
Landtong Rozenburg 1x
Plaat van Oude Tonge, (Grevelingendam) 2x
Heveringen 1x
Rond het Bezoekerscentrum en de Heemtuin 
aldaar 2x
Mildenburgbos Langelaan 5x

Iedere maand wordt een gebied geïnventari-
seerd. Dat betekent dat we seizoensgebonden 
paddenstoelen vinden. In de winter bijvoor-
beeld de houtzwammen, zoals de winterhout-
zwam, verse elfenbankjes, fluweelpootjes 
en verse korstzwammen. In april zien we de 
morieljes en de voorjaarssatijnzwammen. 

De Plaat van Oude Tonge hebben we in 
oktober bezocht. In die periode waren er leuke 
soorten te vinden. We hebben meegedaan met 
de challenge van Staatsbosbeheer om zoveel 
mogelijk organismen te vinden. 
Uiteraard hebben wij de zwammen getracht te 
tellen, maar helaas was de periode erg droog 
en warm, dus niet zo gunstig. In oktober zijn 
we nog een keer geweest, en dit keer wel met 
succes (alleen was de challenge afgelopen). 
We troffen bijzondere soorten aan, zoals rosse 
populierboleten en bruine bekerzwammetjes. 
De Langelaan in het Mildenburgbos is op 
verzoek van het Zuid-Hollands Landschap 
geïnventariseerd.

Gelukkig zijn de ectomycorrhiza soorten 
nog volop aanwezig. Ectomycorrhizza is 
een schimmelwortel die voedingsstoffen- en 
wateruitwisseling heeft met de wortels van de 
bomen, hetgeen de gezondheid van de bomen 
ten goede komt. Ze zijn vaak soorteigen, 

Excursie estafette Foto: Peter Vermaas                                                                                 
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d.w.z. bomen met een eigen soort specifieke 
zwam.

De tellijsten hiervan zijn aan het ZHL over-
handigd. We konden zelf geen conclusie 
verbinden aan onze inspanningen. Overigens 
hebben we ons wel veroorloofd om een advies 
mee te geven om beter op het opruimen van 
de hondenpoep te letten. Voor vele padden-
stoelen is het niet goed om de uitwerpselen te 
laten liggen, daar de bodem zal veranderen 
door de hoeveelheid extra stikstof en fosfor, 
wat een verstoring zal geven in de samenwer-
king tussen paddenstoelen en bomen.

Voor Natuurmonumenten werd door 2 leden 
van onze werkgroep, Janny en Els op ad hoc 
basis een excursie overgenomen. Dat werd 
zeer gewaardeerd. 

Wat ons dit jaar opviel, was dat verschillende 
paddenstoelensoorten zich niet meer aan in 
de literatuur genoemde jaargetijden hielden. 
Vermoedelijk zal dit het gevolg zijn van de 
klimaatopwarming. Dat zal onderzoek van de 
Mycologische Vereniging moeten uitwijzen.

Plantenwerkgroep 

Inventarisaties
In 2022 zijn er in totaal 28 inventarisaties 
uitgevoerd voor Natuurmonumenten, het 
Zuid-Hollands Landschap en de gemeenten 
Hellevoetsluis, Westvoorne en Nissewaard 
(Spijkenisse). In 2021 betrof dat 36 inventari-
saties. 

• Kooisteebos
• Kanaalweg Oostzijde
• Veerhaven-Struytse zeedijk
• Molenkreek
• Vliegveld Rell
• Inspectiepad noordzijde
• Bosje van Oranje Rond poel
• Mildenburg Lange laan
• Heveringen 
• PQ’Slikken van Voorne
• Van Baarse vallei
• Quackgors 
• Kleine Beer
• Park Vogelenzang
• PQ Groene Strand project

Daarnaast hebben we een aantal tellingen 
gedaan op de volgende locaties

• Groenknollen tellen Parnasiavlak/ Hoekje 
Jans

• Gamanders tellen Gamandervallei en Genti-
anenvallei

Onderzoek Quackgors
De NHD heeft in 2018 besloten een integraal 
onderzoek te gaan uitvoeren naar de effecten 
van het Kierbesluit. Het Quackgors is daarvoor 
als onderzoeksgebied uitgekozen. De planten-
werkgroep heeft op de Quackgors in overleg 
met Natuurmonumenten 6 PQ´s (permanente 
quadraten) uitgezet. In juli van dat jaar zijn de 
eerste vegetatieopnames als 0 meting uitge-

voerd. Vervolgens is in deze quadraten elk 
jaar een vegetatieopname uitgevoerd. In het 
verslagjaar is de laatste vegetatieopname in 
deze reeks uitgevoerd en wordt het onderzoek 
afgesloten. 

Onderzoek PQ’s Groene Strand Greenchoi-
ceproject

In 2017 is het Zuid-Hollands Landschap een 
samenwerking aangegaan met het energie-
bedrijf Greenchoice. Voor een periode van vijf 
jaar krijgt het Zuid-Hollands Landschap finan-
ciële steun om in het gebied Groene Strand 
West maatregelen te treffen die de biodiver-
siteit ten goede komt en kwetsbare soorten in 
staat stelt zich in het gebied te handhaven.
De Natuurvereniging Hollandse Delta is 
gevraagd om met alle werkgroepen geduren-
de een periode van 5 jaar door middel van 
monitoring de effecten van de genomen maat-
regelen te meten. In 2022 eindigt dit project 
en zullen de gezamenlijke werkgroepen een 
eindrapport over hun bevindingen produceren. 

Bijenorchis (Ophrys apifera)en Moerasgamander 
(Teucrium scordium)                      

Foto’s PWG NHD 
Winterprogramma

Tijdens het winterseizoen organiseert de plan-
tenwerkgroep regelmatig bijeenkomsten in het 
bezoekerscentrum Tenellaplas.

Aantal deelnemers aan de activiteiten van 
de plantenwerkgroep.

Het aantal deelnemers aan de activiteiten 
van de plantenwerkgroep is redelijk stabiel 
gebleven. 

Digitalisering
Dit jaar zijn alle waarnemingen op www.waar-
neming.nl verwerkt behalve die voor NM welke 
op een CMSI systeem worden ingevoerd.

Bijenorchis (Ophrys apifera) Moerasgamander (Teucrium scordium)                           
Foto’s PWG NHD 
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Werkgroep Natuur & Beleid
De Werkgroep Natuur & Beleid Hollandse 
Delta heeft weer een druk en roerig jaar achter 
de rug. Veel thema’s vroegen de aandacht. 
Zelfs zoveel dat dit jaarverslag alleen beknopt 
de belangrijkste zaken kan vermelden.
De Werkgroep N&B heeft het ook dit jaar 
weer met slechts zes leden moeten zien te 
redden. Dat is eigenlijk te weinig voor al haar 
werkzaamheden. Helaas haken de incidentele 
versterkingen telkens na enige tijd weer af. 
Vaak omdat het in veel gevallen om tamelijk 
specialistisch werk gaat waarvoor een zekere 
mate van deskundigheid vereist is. Er wordt 
naar gestreefd om in elke gemeente minimaal 
over een actieve waarnemer te beschikken. 
Voor Brielle en Rozenburg/Rotterdam zijn er 
momenteel vacatures.
De Werkgroep heeft in 2022 vijf keer verga-
derd. Alle vergaderingen vonden in digitale 
vorm plaats. 

Onderwerpen

Klimaat-windmolens-zonneweides-infra-
structuur

Windmolens: 
De NHD heeft deelgenomen aan besprekin-
gen over de plannen met betrekking tot het 
Windpark op de Maasvlakte (22 turbines), de 
Haringvlietdam/Quackjeswater (2 turbinse 
op de rand van het Natura 2000-gebied), 
de Slikken van Voorne (2 turbines in Natura 
2000 gebied) en de Landtong Rozenburg (1 
turbine). Tegen het plan op de Maasvlakte 
hebben we een zienswijze ingediend, dat werd 
ingetrokken nadat substantiële mitigerende 
maatregelen werden getroffen, zoals een 
radar met stilstandsvoorziening voor maximaal 
150 uur per jaar. Voor de visdief wordt een 
broedvogelvoorziening in het Oostvoornse 

Meer aangelegd. Voor kleine mantelmeeuw 
en zilvermeeuw zal hetzelfde gebeuren. 
De resultaten van het visdiefproject en de 
broedvogelinventarisaties op het Groene 
Strand West zullen de komende jaren door de 
NHD worden geïnventariseerd en door Eneco 
worden gefinancierd. Eneco heeft daarnaast 
geld vrijgemaakt voor het opzetten van natuur 
gerelateerde projecten. De NHD heeft daartoe 
een 20 tal projectvoorstellen ingediend. 

Tegen de plannen van de oprichting van tur-
bines op de Haringvlietdam bestaan ernstige 
bezwaren nu deze op de rand van het Natura 
2000-gebied Quackjeswater worden gerea-
liseerd. De NHD is inmiddels toegezegd dat 
voor de zeearend (broedt en foerageert in de 
omgeving)  en vleermuizen (onder andere 
rosse vleermuizen) stilstandsvoorzieningen 
worden getroffen. Daarmee worden onze 
principiële bezwaren tegen het bouwen op de 
rand met Natura 2000-gebied niet weggeno-
men. Temeer nu uit eerste studies is gebleken 
dat verschillende habitattypes uit het Natura 
2000-gebied Voornes Duin extra worden 
belast door een toename van stikstofdeposi-
tie. We beraden ons op de vragen of we een 
zienswijze tegen het bestemmingsplan en de 
ontheffingsaanvraag Natuurbeschermingswet 
zullen indienen. 

Dat zullen we zeker doen tegen de plannen 
tot oprichting van twee turbines op de Slikken 
van Voorne, een internationaal vermaard 
Natura 2000-gebied, van groot belang voor de 
vogeltrek. De NHD neemt deel aan een door 
de gemeente geïnitieerde Klankbordgroep. 
Bij de gemeenteraad van Westvoorne werd 
erop aangedrongen de turbines niet in een 
natuurgebied te situeren. De raad gaf er de 

voorkeur aan dit juist 
wel te doen en niet 
in de nabijheid van 
recreatiegebieden of 
in agrarisch gebied.

Met betrekking tot de 
oprichting van een 
nieuwe molen op de 
Landtong Rozenburg 
is afgelopen jaar 
regelmatig overleg 
met de exploitant 
gevoerd. In 2023 
komt de vraag aan 
de orde of we ons 
tegen de bouw van 
deze molen zullen 
verzetten. Tegen 
de komst van twee 
molens bij de N57 
bij Brielle hebben 
wij geen overwe-
gende bezwaren. In 
Spijkenisse Noord 
(Nissewaard) zijn vijf 
turbines gepland. 
De gemeente zou dit 
aantal bij voorkeur 
verkleinen. We wach-
ten de besluitvorming 
af.

Zonnepark: 
Dit park ligt in een 
kassengebied aan de 
Konneweg in Tinte. 
Naar verwachting 

kunnen met de panelen 3000 huishoudens van 
energie worden voorzien. Wij brachten aan 
gemeente en omwonenden advies uit over de 
ecologische inrichting en beheer.

Energie-infrastructuur
Een zienswijze werd ingebracht op de plannen 
van TenneT om drie hoogspanningskabels 
uit het Windpark op zee aan te landen op het 
Slufterstrand op de Maasvlakte2. Dat gebeurt 
precies op de plaats waar een dwergstern-
kolonie, bontbekplevieren en strandplevieren 
plegen te broeden. Alle drie Rode Lijst soorten 
en van groot belang voor de Nederlandse 
broedpopulaties. In onze zienswijze wordt 
voorgesteld de aanleg buiten het broedseizoen 
uit te voeren en niet dwars door de schel-
penbank te plannen. Ook wordt gevraagd de 
populatie rugstreeppadden en zandhagedis-
sen (beschermd door Europese wetgeving) bij 
de aanleg van de kabels te ontzien. 

Kite- surf overleg Maasvlakte2. 
De NHD is vertegenwoordigd in een door 
de gemeente Rotterdam geïnitieerd overleg 
waaraan meer dan 20 overheden en belan-
genorganisaties deelnemen over de vraag of 
de kite surfsport in de toekomst op de ZW punt 
van de Maasvlakte 2 toegestaan kan worden. 
Het traject neemt in totaal 2 jaar in beslag. Het 
natuurbelang speelt daarbij een belangrijke rol. 
Er is zeer actief aan het overleg deelgenomen. 
De NHD is van mening dat de kite surfers in 
ieder geval niet in de richting van de Westplaat 
en Slikken van Voorne mogen opschuiven.

Natura 2000 

De Voordelta verzandt in een enorm snel tem-
po. Wij namen op verzoek van de gemeente 
Westvoorne deel aan een project dat op basis 
van onderzoek van Arcadis heeft geïnventari-
seerd wat de gevolgen daarvan voor verschil-
lende stakeholders zijn. De NHD meent dat 
de natuur gewoon haar werk moet doen. Wij 
menen dat er niet moet worden ingegrepen om 
de huidige strandrecreatie te redden. Er zal op 
den duur een wadachtig gebied ontstaan met 
hoge natuurwaarden. Op den duur zal aan de 
westzijde van het gebied sprake zijn van nieu-
we duinvorming. Met de recreatieorganisaties 
en de gemeente Westvoorne is gesproken 
over noodzakelijke nieuwe vormen van recrea-
tie zoals natuurrecreatie en op de biologische 
landbouw gerichte ontwikkelingen. 

Voornes Duin

Stikstof
De NHD zit in veel vormen van overleg m.b.t. 
stikstof en natuur. Dat is een complex pro-
bleem. De depositie is hoog, maar komt vooral 
van scheepvaart en uit het buitenland. De 
enige knop waar aan gedraaid kan worden lijkt 
de veehouderij langs de duinrand (21%). De 
piekbelasters dienen te worden verplaatst c.q. 
te worden gesaneerd. 

Maaibeleid
Een excursie met NM over haar maaibeleid 
heeft veel van de achtergronden waarom NM 
(en ZHL) met zware maai-zuigcombinaties 
werken verduidelijkt. Wij blijven de inzet van 
een maai-zuigcombinatie onwenselijk vinden. 

 

Windmolens in de Zuiderdieppolder      Foto: Theo Briggeman
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SNL-toetsen (Subsidiestelsel Natuur en 
Landschap)
In SNL-rapporten leggen terreinbeheerders 
periodiek rekenschap af van de besteding van 
de subsidies in hun terreinen en het al dan 
niet halen van doelstellingen. Het SNL-rapport 
over de Duinen van Oostvoorne 2022 werd 
door ZHL aan onze organisatie ter beschikking 
gesteld opdat dit bij inventarisaties kan worden 
gebruikt. Het levert belangrijke informatie over 
de natuurwaarden in dit terrein op. De NHD 
meent dat SNL-rapporten openbaar moeten 
zijn. Dat is tot nu toe maar mondjesmaat 
het geval. Het rapport over de Duinen van 
Oostvoorne kan bijvoorbeeld worden gebruikt 
bij de evaluatie van het herstelproject dat ZHL 
in het najaar is begonnen in de duinen van 
Oostvoorne. 

Haringvliet
ARK heeft een plan ontwikkeld over een 
vernieuwende aanpak voor het Haringvliet 
met belendende natuurgebieden in combinatie 
met een vaker openstaande kier, waardoor 
ook de Voordelta zich anders – op een meer 
natuurlijke manier -zal gaan ontwikkelen. Onze 
organisaties onderzoeken de mogelijkheden 
tot verdere samenwerking, onder andere ook 
door de inbreng van het NatuurNetwerk Voor-
ne-Putten in dit plan.

Voorne-Putten
De NHD heeft het afgelopen jaar het Natuur-
Netwerk Voorne-Putten ontwikkeld met als 
doel een sluitend netwerk van natuurgebieden 
rond het eiland te realiseren, een groen-blau-
we dooradering van het hele eiland. Het 
NNVP leidt tot een veel robuuster stelsel van 
natuurgebieden dan thans het geval is. Het 
plan is toegestuurd aan NM, ZHL, SBB, WUR, 
Provincie Zuid-Holland, NPLG voor Zuid-Hol-
land, Gedeputeerde Natuur Berend Potjer en 
ARK. 

Begin 2023 werd het NNVP ook gepresen-
teerd aan minister van der Wal van Natuur 
en Stikstof. Het plan werd ingebracht bij de 
besprekingen in het kader van het Nationaal 
Plan voor het Landelijk gebied in Zuid-Holland 
(ZHNPLG). 

Bomenkap
In verband met een ingrijpende bomenkap op 
het landgoed Olaertsduyn (Rockanje) werd de 
Omgevingsdienst Haaglanden ingeschakeld. 
Zij beoordeelde de kap als dunning en achter-
stallig onderhoud. Dat zien wij heel anders. De 
Omgevingsdienst heeft zich er met een Jantje 
van Leiden van afgemaakt.

Ontheffing in het kader van het Faunabe-
heerplan Meeuwen op de Maasvlakte en 
andere havengebieden opdat regulering 
van meeuwen in het havengebied mogelijk 
wordt. 

Tegen dit plan werd een bezwaarschrift 
ingediend in samenwerking met enkele 
internationale meeuwenkenners (de heren van 
de Wetering, Buys en Muusse). Ondanks ijzer-
sterke argumenten werd onze zienswijze niet 
gedeeld. Kleine mantelmeeuwen- en zilver-
meeuwenkolonies zijn immers al gedecimeerd 
door de komst van de vos. Uitvoering van Fau-
nabeheerplan gaat vele tonnen kosten, terwijl 
er tegelijk miljoenen uitgegeven worden om 
deze twee soorten meeuwen te beschermen.

Beide soorten hebben een slechte staat van 
instandhouding.
De drie wettelijke argumenten die bestrijding 
mogelijk maken (volksgezondheid, openbare 
orde en vliegveiligheid) zijn niet aan de orde. 

Gemeenten
Met de gemeenten Nissewaard, Brielle, 
Hellevoetsluis en Westvoorne werd zoals 
gebruikelijk periodiek overleg met wethou-
ders en ambtelijke ondersteuning gevoerd 
op het gebied van duurzaamheid, ruimtelijke 
ordening, natuur en milieu. In Westvoorne 
vond ook overleg met de groendienst plaats 
over de dagvlinder- en planteninventarisaties 
die de NHD voor de gemeente uitvoert. In 
Nissewaard werd gesproken over de inrichting 
van het Vogelenzangpark en eerder gemaakte 
afspraken over facilitering van onderzoek. Spij-
tig genoeg blijken deze afspraken uiteindelijk 
niet nagekomen te worden door de gemeente. 
Achterstallig onderhoud in dit park gaat ter 
hand genomen worden. Geruststellende 
berichten van de groendienst blijken niet te 
kloppen. Er wordt zeer rigoureus gekapt. In 
onze ogen volstrekt overbodig. Achterhaalde 
houtvestersuitgangspunten worden toegepast 
op openbaar groen.
Verder werd geadviseerd aan ecologisch 
adviesbureau RIET over het toekomstige 
groenbeleid in Nissewaard en waren we 
betrokken bij de opstelling van het groenbe-
heerplan.

In Hellevoetsluis werd de gemeente geadvi-
seerd over bevers in de stadsgracht en aldaar 
geplande bomenkap. Ook over het maaibeleid 
op de wallen werd advies uitgebracht. 

In Westvoorne vond regelmatig overleg met 
wethouder natuur plaats. 
Advies werd gegeven over de plaatsen voor 
mogelijke nieuwe natuur, verzanding van de 
Voordelta, recreatie en natuur, windmolens, en 
ecologische inrichting en beheer van openbaar 
groen. 

Gedurende het jaar werd veel overleg gevoerd 
met collega-organisaties als Natuurmonumen-
ten, ZHL, SBB en de NLGO. Een scala aan 
onderwerpen passeerde daarbij de revue. Met 
NM en ZHL werd de Groene Raad Voorne-Put-
ten opgericht met als doel de samenwerking 
te intensiveren en verder te stroomlijnen. De 
nieuwe gemeente Voorne aan Zee, de verzan-
ding van de kust en de nieuwe Omgevingswet 
vormen daarbij de eerste onderwerpen. 

Herstelproject Duinen van Oostvoorne  Foto: Theo Briggeman 

De populieren op de Drieëndijk in Heenvliet zijn door een bezwaarschrift van de NHD niet allemaal gekapt. 
©google streetview
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Provincie Zuid-Holland
De NHD neemt deel aan alle overlegvormen 
inzake het ZHNPLG: het Nationaal Program-
ma Landelijk Gebied voor Zuid-Holland. In 
dit programma gaan gedurende het eerste 
half jaar van 2023 belangrijke beslissingen 
genomen worden over de toekomst van 
landbouw, natuur, recreatie, woningbouw etc. 
op Voorne-Putten. De NHD heeft het door de 
vereniging ontworpen NNVP ingebracht.

Aan het eind van het jaar vroeg het ministerie 
van Natuur en Stikstof de NHD te willen deel-
nemen aan een werkbezoek van minister 
van der Wal aan de eilanden om met haar en 
verschillende landbouw en natuurorganisaties 
van gedachten te wisselen over de stikstof-
problematiek op de eilanden en de kansen en 
problemen die dat met zich meebrengt. Het 
gesprek vond op 23 januari 2023 plaats. Drie 
gedeputeerden en drie wethouders woonden 
het gesprek eveneens bij. Ook daar brachten 
we het NNVP in. 

Glasaal monitoring bij Spuisluis 
Rozenburg seizoen 2022.
Het is alweer sinds 2015 dat teams van 
gedreven vrijwilligers ieder voorjaar bij 
nacht en ontij op pad gaan om wekelijks op 
verschillende plekken in Zuid-Holland te gaan 
vissen met een kruisnet in het kader van het 
project ‘Samen voor de Aal’. Dit doen ze aan 
de zeezijde van kunstwerken op de overgang 
tussen zout en zoet water, zoals gemalen 
en sluizen. Het doel is om knelpunten op de 
migratieroutes van vissoorten die tussen zout 
en zoet water migreren om hun levenscyclus 
te voltooien in kaart te brengen. Waterbe-
heerders kunnen dan maatregelen nemen om 
op deze plekken de intrekmogelijkheden te 
verbeteren, door bijvoorbeeld het aanleggen 
van een vispassage of het verbeteren van een 
reeds aanwezige vispassage.
Hoofddoelsoort van de kruisnetmonitoring, 
zoals de projectnaam al doet vermoeden, is 
glasaal (jonge paling). Ieder voorjaar trekken 
jonge, doorzichtige glasalen vanaf zee onze 
binnenwateren in, meestal met een piek in 
april. De situatie is momenteel echter op zijn 
zachtst gezegd zorgwekkend. Sinds 2000 
schommelt de intrek in de Noordzeeregio rond 
de 1,5 procent ten opzichte van de jaren ’60 
en ’70. Na 2011 is internationaal een lichte 
stijging gemeten. Eén van de belangrijkste 
redenen voor dit lage percentage is de barriè-
rewerking van kunstwerken op de migratierou-
tes van deze soort.

Het glasaalseizoen begon in 2022 op 14 
februari en eindigde op 16 juni. Gedurende dit 
seizoen hebben wij 33 x kunnen monitoren.
Doordat de Spuikom bij de aanleg van de 
nieuwe Suurhoffbrug werd veranderd en bij 
een bepaalde waterstand de locatiestek niet 
op een veilige manier kon worden bereikt heb-
ben wij 2x verstek moeten laten gaan. 
Gedurende de periode april t/m juni heeft 
Wageningen Marine Research een zogenaam-
de glasaaldetector nabij de monitoringsplek 
geplaatst zodat hiermee 24/7 glasaal werd 
gedetecteerd. Op één dag in april werden 
zelfs 45 glasalen in de detector waargenomen. 
De inzet van de glasaaldetectoren van WMR 
voor Glasaalonderzoek Haringvliet/ Nieu-
we Waterweg zou mogelijk invloed kunnen 
hebben gehad op de dichtheden die gevangen 
zijn tijdens de “Samen voor de Aal” kruisnet-
monitoring.

Bij de locaties Gemaal Gorzeman, Spuisluis 
Rozenburg, Schiegemaal, Gemaal Westland, 
Gemaal Zaaier en Zuiderdiep was in 2022 een 
glasaaldetector actief ten tijde van het onder-
zoekseizoen. Daarnaast zijn in de buurt van 
het Zuiderdiep en Gemaal Westland op beide 
locaties 10.000 gemerkte glasalen uitgezet ten 
behoeven van het “Glasaalonderzoek Haring-
vliet / Nieuwe Waterweg.

Het bewijs dus dat er zeker glasaal bij de 
Spuisluis Rozenburg aanwezig is, alhoewel 
de door ons bepaalde resultaten iets anders 
zouden doen vermoeden.
Daarentegen werden er mooie aantallen 
driedoornige stekelbaarzen, zwartbekgrondels, 
blankvoorns, baars en snoekbaars, haring, 
karperachtigen, spiering en zelfs een RIVIER-
PRIK in het kruisnet gevangen.
Die rivierprik is best bijzonder omdat dit exem-
plaar het enige is dat dit monitoringsseizoen 
langs de gehele kust werd gevangen.
Het door ons gevangen aantal glasalen bleef 
steken op twee, waarvan 1 gemerkte glasaal, 
gevangen op 10 mei.

In januari 2023 met Maurice Kooiman van 
RAVON en vier afgevaardigden van het 
Waterschap Hollandse Delta werd een bezoek 
gebracht aan de Spuikom om te bekijken hoe 
er een voorziening getroffen kan worden zodat 
de monitoringslocatie ook bezocht kan worden 
bij minder gunstige weersomstandigheden.

Bovendien wordt er nagedacht hoe er vis-
migratie op termijn gerealiseerd kan gaan 
worden.

Vangsten op locatie Spuisluis 
Rozenburg seizoen 2022.

Aantal bezoeken 33x
Aantal trekken 161x
Geen vis 88x

Aal 2x

Baars / snoekbaars 135x

Blankvoorn 5x

Bot 2x

Driedoornige stekelbaars 31x

Grondel onbepaald. 1x

Harder onbepaald. 7x

Haring. 8x

Karperachtig onbepaald. 10x

Kaukasische dwerggrondel. 3x

Rivierprik. 1x

Snoekbaars 1x

Zandspiering 1x

Zwartbekgrondel 45x

Werkbezoek minister van der Wal aan de ZH eilanden  Foto: provincie Zuid-Holland 
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Vogelwerkgroep
Het vogeljaar 2022 werd onder meer gety-
peerd door de uitbraak van een zeer fors om 
zich heen grijpende vogelgriep. Werden tot nu 
toe de wintervogels getroffen, nu werden ook 
de broedvogels hard getroffen. Vooral de grote 
stern moest het ontgelden, maar ook gan-
zen en roofvogels werden slachtoffer. Op de 
stranden spoelden talloze dode jan van genten 
en meeuwen aan. In de polders zagen we veel 
dode brandganzen en knobbelzwanen. Naar 
verwachting zal de griep ook komend jaar hard 
om zich heen grijpen. 

De VWG is zeven keer samengekomen om te 
vergaderen met aansluitend een inhoudelijk 
avondprogramma (zie bijlage met alle lezingen 
van de NHD). Er werden tien excursies geor-
ganiseerd (zie de bijlage). Ook is er weer een 
succesvolle vogelcursus gegeven, waarbij er 
in verband met de nog onzekere coronaregels 
een aangepaste excursie-cursus is gehouden.

In 2022 zijn de volgende projecten en activitei-
ten gerealiseerd:

1. Winterroofvogeltelling (WRT)
2. Midwinter-, watervogel- en ganzen en zwa-

nentellingen
3. Westplaattellingen 
4. Zeetrektellingen 
5. Woensdagtellers 
6. Slaapplaatstellingen 
7. Wetlandwacht
8. Broedvogel Monitoring Projecten (BMP)
 8.1 Strandbroeders - in samenwerking 

met Vogelbescherming.
 8.2 Slikken van Voorne noord (ZHL – 

vak BVK XVII)
 8.3 Groene Strand West (ZHL – vak 

BVK XIII)
 8.4 Quackgors (NM)
 8.5 Quackgors eilandjes (NM)
 8.6 Beningerslikken (NM – vakken A, C, 

D, G en SW)
 8.7 Hillenhoek (ZHL)
 8.8 Fort Noorddijk (ZHL)
 8.9 Fort Penserdijk (ZHL)
 8.10 Landtong Rozenburg (Stadsbeheer 

Rotterdam)
 8.11 Merrevliet (NM)
 8.12 Wolvenpolder (NM)
 8.13 Zuiderdiepgorzen (NM)
9. Uilenwerkgroep 
10.Ringgroep Berenplaat 
11. Ringgroep en ringdag Parnassiavlak 
12.Meetnet Urbane Soorten (MUS)
13.Meetnet Agrarische Soorten (MAS)
14.Punt Transect Telling 
15.Project paarse strandlopers Brouwersdam 

We lichten er enkele projecten uit: 
1. De winterroofvogeltelling werd 
voor de 25ste keer uitgevoerd en kende een 
matig resultaat. Vooral de buizerd, die altijd 
de meeste aantallen brengt, viel met 133 
exemplaren wat tegen. De torenvalk (58) juist 
scoorde juist hoog. Ook het aantal bruine 
kielendieven (5) viel in positieve zijn op, maar 
de havik (2) en de slechtvalk (1) scoorden juist 
weer laag. Leuk waren dan wel weer de twee 
zeearenden en een smelleken.
2. De wintervogeltellingen worden 
verspreid over het eiland uitgevoerd. Er zijn 
diverse gebieden die geteld worden. Wat 
opviel was dat vooral de vogels van de koude 
streken zich zo matig hebben laten zien. Voor-
al de grote zaagbek (slechts enkele exempla-
ren) en het nonnetje (nagenoeg niet gezien) 

scoorden zeer slecht. De ganzen waren ook in 
kleinere aantallen aanwezig. De grauwe gans, 
de brandgans en de grote Canadese gans 
scoorden zoals gebruikelijk wel het beste. 
Opvallend was dat er ook meer waarnemingen 
van de Cetti’s zanger werden gedaan, maar 
de grote groepen kramsvogels en koperwie-
ken, vinken, kepen en sijzen werden zelden 
waargenomen. Dit was ook te merken bij de 
voedertafels in de tuinen. Het lijkt erop dat 
de hoge temperaturen de wintergasten meer 
noordelijk hebben gehouden.
3. De Westplaattellingen vonden 
voor de 45e keer plaats. Zij tonen aan dat 
dit gebied van internationale waarde is voor 
de vogeltrek. In 2022 verricht Wim de Groen 
van de Stichting Anemoon onderzoek naar 
de voedselsituatie in dit gebied (schelpen, 
bodemdieren, etc.). 

4. Ook de zeetrektellingen hebben 
doorgang gevonden, al zijn de werkzaamhe-
den in het kader van het nieuwe Windpark op 
de Maasvlakte wel een hindernis geweest voor 
het aantal bezoeken. Toch zijn er nog ruim 
24.000 vogels genoteerd. Het belang van deze 
tellingen werd onderstreept door het uitbreken 
van de vogelgriep. Door de langstrekkende 
aantallen vogels te vergelijken met die uit 
het verleden kunnen er conclusies worden 
getrokken voor de impact van de vogelgriep op 
de populaties van verschillende soorten zoals 
die van de grote sternen en grote jagers. De 
getelde aantallen vogels zijn terug te vinden 
op de website www.trektellen.nl. De huidige 
telpost op de Maasvlakte gaat vervangen wor-
den. In het kader van de totstandkoming van 
het Windpark werd dit jaar een geheel nieuwe 
telpost ontworpen welke op kosten van de 
exploitant van dit park gebouwd gaat worden. 
Het nieuwe bouwwerk zal in na het stormsei-
zoen van 2023 worden opgeleverd. 
5. De woensdagtellers zijn er ook met 
grote regelmaat op uit geweest. De lijsten zijn 
zorgvuldig bijgehouden en zouden te zijner tijd 
tot een mooie samenvatting kunnen leiden.
6. De slaapplaatstellingen waren 
vooral gericht op de aalscholver en grote 
zilverreiger. Van de aalscholver werden er 
maximaal 564 vogels geteld, de grote zilverrei-
ger kwam op maximaal 5 exemplaren uit. Van 
de kleine zilverreiger werd er nog een vogel 
slapend aangetroffen. Ook deze waarnemin-
gen worden gedeeld met Sovon. De grote 
zilverreiger is inmiddels op het Quackjeswater 
en het Breede Water gaan broeden. 
7. Op de kop van de Tweede Maas-
vlakte is een groep leden zeer actief geweest 

met het beschermen van strandbroeders. 
Rond de kolonie dwergsterns en plevieren die 
daar broeden zijn onder andere afzetlinten 
geplaatst en waarschuwingsborden (in samen-
werking met Vogelbescherming Nederland). 
Tevens is er onderzoek gedaan naar de aard 
en mate van verstoring van daar aanwezige 
vogels. Deze verstoringsinventarisatie heeft 
ook plaatsgevonden op de Westplaat. Dit 
onderzoek is opgestart in het kader van een 
breed onderzoek rond de vergunning die de 
gemeente Rotterdam overweegt te verstrek-
ken om op de kop van Maasvlakte 2 surfactivi-
teiten toe te staan.
8. Onder BMP zijn door veel leden 
van VWG dertien telprojecten uitgevoerd. De 
meest omvangrijkste inventarisaties zijn die 
van de Zuiderdiepgorzen, het Quackgors en 
de Beningerslikken. Van deze inventarisaties 

worden rapporten 
vervaardigd welke aan 
de terreinbeheerders 
worden verstrekt 
opdat deze met de 
resultaten ervan reke-
ning kunnen houden 
bij hun beheer. 

In de verschillen-
de gebieden is de 
rietzanger toch wel 
de meest talrijke 
broedvogel gebleken, 
vooral als het om 
waterrijke gebieden 
gaat. In de bossen 
lijkt de merel weer 
iets op te krabbelen, 
maar de aantallen zijn 
nog niet weer op het 
oude pijl. Ook soorten 
als groenling en fitis 

hebben in veel gebieden minder gescoord. De 
steltlopers onder de weidevogels, waaronder 
vooral de grutto hebben een lage bezetting in 
onze gebieden gekend. De veldleeuwerik en 
de graspieper daarentegen lijken het in een 
aantal gebieden redelijk te doen. De mezen, 
de zwartkop en de tjiftjaf zijn goed vertegen-
woordigd.
Voor alle telgebieden zijn gestandaardiseerde 
rapporten opgemaakt, die in samenspraak met 
het bestuur tot stand zijn gekomen om zoveel 
mogelijk als vereniging met ‘één’ rapport naar 
buiten te komen. Hier mogen we best trots op 
zijn. Ook het invoeren van al onze tellingen 
in het Sovon-bestand verloopt zeer goed en 
de gegevens worden zoveel mogelijk met de 
rapporten getoetst om vergissingen op tijd te 
corrigeren.
9. De uilenwerkgroep is erg levendig 
en heeft het druk. Er zijn dit jaar 37 kerkuilen 
geringd. De gecertificeerde ringster van Voor-
ne-Putten werkt nauw samen met de ringer 
van Goeree-Overflakkee. Helaas moet de 
ringster van Voorne-Putten in 2023 haar werk 
beeindigen i.v.m. haar woon- en werksituatie. 
De ringer van Ringroep Voorne-Putten zal pro-
beren het ringen van de uilen over te nemen. 
De resultaten zijn in ieder geval veelbelovend 
voor een gezonde populatie kerkuilen.
10. Om bovengenoemde reden heeft 
de ringster van de Beerenplaat ook moeten 
besluiten het CES-project daar te beëindigen. 
11. De ringlocatie Parnassiavlak 
(Oostvoorne) is in 2022 weer met een beter 
resultaat afgesloten. Vooral de ijsvogel, zwart-
kop, goudvink, Cetti’s zanger en tjiftjaf hebben 
dit jaar tot een superjaar gemaakt.
12. De MUS- en MAS tellingen zijn 

Schelpenonderzoek werd ook uitgevoerd    Foto: Theo Briggeman
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slechts door een paar mensen uitgevoerd. 
Om een beter beeld van urbane en agrari-
sche soorten te krijgen, zouden deze relatief 
eenvoudige tellingen eigenlijk moeten worden 
uitgebreid. 
13. De Punt Transect Telling loopt 
al vele jaren en is populair. Het is een leuke 
telling, waarbij je ook nog eens de mooiste 
dag uit kan zoeken in de laatste 14 dagen van 
december. De telling kan door de teller zelf 
worden samengesteld en worden doorgege-
ven aan Sovon. Na de registratie kan jaarlijks 
een mooi beeld worden gevormd over twintig 
punten die representatief zijn voor die route. 
De vogelsoorten kunnen heel divers zijn.
Ook in deze telling is gebleken dat dit jaar, net 
als de laatste jaren steeds minder zaagbekken 
worden waargenomen. Hier is zeker de opwar-
ming van het klimaat een oorzaak van. Daar-
entegen wordt ook met een steeds grotere 
regelmaat de grote zilverreiger waargenomen.
14. Op de Brouwersdam werd de 
winterpopulatie van de paarse strandlopers 
wederom gemonitord, waaronder een telkens 
terugkerend geringd exemplaar met een groe-
ne vlag met code TTV aan zijn poot. Dit kleine 
vogeltje is inmiddels meer dan 10 jaar oud. 

Zoogdierenwerkgroep 

Wintertelling vleermuizen
Geheel volgens traditie werden het eerste 
weekeinde van januari de vleermuizen in 
winterslaap geteld. Vanwege corona was dit 
onderzoek het jaar ervoor verboden, nu mocht 
het met wat extra maatregelen weer doorgaan. 
Helaas kunnen met dit onderzoek maar een 
zeer klein aantal tellers mee vanwege de 
onvermijdelijke verstoring in de winterobjecten. 
Er wordt ons onder strikte voorwaarden een 
ontheffing van de Wet Natuurbescherming 
gegeven. We telden 446 overwinterende vleer-
muizen wat de op één na hoogste score tot nu 
toe was. Wat opviel was de verschuiving van 
vleermuizen van het ene bunkercomplex naar 
het andere. Dit kan met de droge zomers en 
dus met uitdrogende winterobjecten te maken 
hebben maar ook met verstoring door bunker-
zoekers en vandalen. In het telverslag staan 
een aantal adviezen aan de eigenaren/beheer-
ders van bunkers om nu eens werk te maken 
van betere bescherming van vleermuizen. 
Zowel de vleermuizen zelf als de winterverblij-
ven zijn bij wet beschermd.
 

VleerMUS
Op verzoek van de gemeente Hellevoet-
sluis heeft de  zoogdierenwerkgroep weer 
meegedaan met het project VleerMUS. De 
coördinatie van dit project ligt bij een com-
mercieel ecologisch bureau. Vrijwilligers van 
onze werkgroep leveren hand- en spandien-
sten. Zo zijn er 8x trajecten van 20km door 
Hellevoetsluis gefietst met een datalogger op 
de rug om de verspreiding van vleermuizen te 
registreren. Op basis van de door het bureau 
ontdekte zwermplekken van vleermuizen zijn 
een aantal keer locaties bezocht en uitvliegen-
de vleermuizen geteld. Dat varieerde van 0 tot 
28 uitvliegende dwergvleermuizen.

Vleermuisexcursies
Er zijn enkele vleermuisexcursies voor derden 
begeleid onder andere weer voor het ZHL, NM 
en een campinghouder. Ook de vesting-vleer-
muiswandelingen hebben weer plaatsgevon-
den. Beiden waren een succes hoewel de 
excursie in Hellevoetsluis erg regenachtig was, 
hetgeen resulteerde in opvallend veel water-
vleermuizen die onder overhangende bomen 
gingen jagen. Ze waren bij het vliegen goed 
met het blote oog te zien. 

Muizenonderzoek
Braakballen pluizen

In het voor- en najaar is de  zoogdierenwerk-
groep weer iedere veertien dagen een avond 
bezig geweest met braakballen pluizen van het 
eiland Goeree-Overflakkee. Deze braakbal-
len worden mede geraapt door leden van de 
kerkuilenwerkgroep aldaar. Ook op Voorne 
gebeurt dit en deze worden door de coördi-
nator thuis geplozen. Alles bij elkaar worden 
er op deze manier van tientallen locaties 
gegevens over kleine zoogdieren verzameld. 
Er is op Flakkee een nieuwe locatie van de 
aardmuis ontdekt. De verspreiding van deze 
soort gaat minder snel dan verwacht maar 
langzaam maar zeker rukt de aardmuis op.
Op verzoek van Natuurmonumenten is het 
gebied Spuimonding Oost onderzocht, op 
verzoek van het Zuid-Hollands Landschap het 
Groene Strand West (2x) in het kader van het 
Greenchoice project. Dit project wordt komend 
jaar geëvalueerd. Samen met leden van het 
NLGO is een deel van het gebied Zuiderdiep-
gorzen bemonsterd, dit leverde tijdens de 
laatste van de acht controles nog een noordse 
woelmuis op. Spectaculair was de vangst van 
twee wezels, een onvolgroeide en een volwas-
sen dier. Voor deze onderzoeken zijn steeds 
80 inloopvallen gebruikt.

Organisatie

Archief
In nauwe samenwerking met de werkgroepen 
is er dit jaar verder gewerkt aan het tot stand 
brengen van een omvattend archief waarin 
een flink deel van de onderzoekrapporta-
ges van de afzonderlijke werkgroepen op 
afdelingsniveau zijn samengebracht. In totaal 
gaat het om circa 1000 rapporten. Een groot 
deel van deze rapporten, die vaak decennia 
teruggaan, is gedigitaliseerd. Veel van deze 
publicaties zijn ook direct of indirect bij de tot-
standkoming van het boek Duinen en mensen 
Voorne gebruikt. Tegelijkertijd zou opzet en 
organisatie van ons archief een stuk professi-
oneler en ook toegankelijker kunnen worden 
gemaakt. Verder hebben we moeten constate-
ren dat historisch wetenschappelijk materiaal 
over de duinen van Voorne verloren is gegaan 
dan wel heel moeilijk toegankelijk was. Mede 
om die reden wordt met het Streekarchief 
Voorne-Putten en duinenenmensen.nl onder-
zocht of de archieven van beide organisaties 
in het streekarchief ondergebracht en beheerd 
kunnen worden. Daartoe zou wellicht ook 
het bestuurlijke archief van de KNNV/NHD 
vanaf 1930 kunnen behoren. De toegang zou 
bijvoorbeeld via een digitaal portaal kunnen 
worden georganiseerd. De eerste proeven 
daarmee zijn eind 2022 gestart. 

Public Relations
Vrijwel maandelijks werd de Nieuwsbrief aan 
leden, relaties en andere geïnteresseerden 
toegezonden. De oplage bedroeg zo’n 400 
exemplaren. Ook via Facebook werd er steeds 
informatie met vooral leden en andere parti-
culieren gedeeld. Het aantal Facebook-leden 
groeide in één jaar tijd van 730 leden in 2021 
naar ruim 800 in 2022. De Nieuwsbrief en 
de website van onze vereniging kennen een 
gezamenlijke redactie, die bestaat uit John van 
der Knaap, Astrid van der Schee en Tom van 
Wanum. 

Alle excursies en lezingen worden via pers-
berichten onder de aandacht van het publiek 
gebracht. Ook de Nieuwsbrief speelt daarbij 
een belangrijke rol. 

Het in 2020 geïntroduceerde YouTube Kanaal 
wordt meer en meer gebruikt. Alle lezingen 
van het symposium over de toekomst van de 
natuur op Voorne zijn er bijvoorbeeld op terug 
te zien. Een gedegen presentatie van de VWG 
over de nieuwe BMP-handleiding is er ook te 
bewonderen. Wederom werden er vogelfoto’s 
uit eigen doos op geplaatst. 
Onze website wordt druk bezocht, onder meer 
om het meest actuele excursie-programma 
op te zoeken of excursieverslagen erop na te 
slaan. Meer en meer zijn hier ook onderzoeks-
verslagen in te zien. 

Muizenonderzoek door de zoogdierenwerkgroep       Foto: Zoogdierenwerkgroep NHD
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Pers
Ook de pers besteedde weer aandacht aan 
ons werk. Theo Briggeman werd door het AD 
geïnterviewd over zijn werk van voorzitter van 
de NHD. Deze krant interviewde verder Rolf 
Roos over het tot stand komen van het boek 
Duinen en mensen Voorne. Het boek wordt 
omschreven als “de nieuwe “natuurbijbel” van 
de natuur van Voorne. Verschillende tijdschrif-
ten zoals Puur Natuur van Natuurmonumenten 
en Natura van de KNNV besteedden ook 
aandacht aan de komst van dit boek. In Natura 
verhaalde Theo Briggeman uitgebreid over de 
rol van onze afdeling bij de totstandkoming 
van het boek. 

In oktober ging de film Wild Port of Europe 
in première. De NHD leverde daar ook haar 
bijdrage in de persoon van Wim van Vliet die 
de producenten naar mooie plekjes leidde. De 
afdeling hielp de filmers ook in hun zoektocht 
naar mooie foto’s voor het boek dat bij de film 
werd uitgebracht. 

Het TV programma BinnensteBuiten liep een 
dagje mee met Jan Snoeij die liet zien hoe 
waardevol onze duinen en de Slikken van 
Voorne zijn. 

Het tijdschrift Blad van het Zuid-Hollands 
Landschap wijdde in het eerste nummer van 
dit jaar een artikel aan het werk van oud 
voorzitter Ineke Kuijs, die naast haar werk voor 
ons Plantenwerkgroep ook gastvrouw is in het 
Bezoekerscentrum Tenellaplas in Rockanje. 

Groot Hellevoet interviewde in november voor-
zitter Theo Briggeman over de visie van de 
NHD op de toekomst van landbouw, recreatie 
en natuur op Voorne-Putten. Een onderwerp 
dat vanwege de verkiezingen november extra 
actueel werd. De NHD bracht er een extra 
persbericht over uit dat door alle regionale 
kranten werd opgepikt. 

Follow the Money, platform voor onder-
zoeksjournalistiek, besteedde in september 
aandacht aan het Natura 2000-gebied Spui-
monding West dat in 2018 door de provincie 
aan Natuurmonumenten was verkocht, zonder 
daarbij te vermelden dat het gebied zwaar 
verontreinigd was. Peter Vermaas leidde jour-
nalist Jan Daalder rond om hem bij te praten 
over de grote waarde van het gebied. 

NRC -journalist Arjen van Veelen interviewde 
Piet Mout voor zijn essay “Rotterwad” over 
het verzanden van de Voordelta en zijn vraag 
of hier een nieuw vogeleiland De Beer kon 
ontstaan. Piet praatte hem bij over het belang 
van de Slikken van Voorne en het feit dat een 
nieuwe De Beer eigenlijk al aan het ontstaan 
is. Er moest nog een ding gebeuren: de natuur 
zijn gang laten gaan. Het essay werd later ook 
opgenomen in het boek van de auteur Rotter-
dam, een ode aan inefficiëntie. 

Jan den Exter Sovon-vrijwilliger 
van het jaar 2022

Ieder jaar eert Sovon Vogelonderzoek Neder-
land een vrijwilliger met een bijzondere staat 
van dienst: de Vrijwilliger van het jaar. In 2022 
is de eer aan Jan den Exter van de vogelwerk-
groep KNNV Hollandse Delta. Hij doet al sinds 
1991 mee aan diverse telprojecten van Sovon, 
als teller en coördinator. Maar ook ver voor die 
tijd was Jan al actief voor de vogels op Voor-
ne. Op 9 december werd Jan door directeur 
Theo Verstrael in het zonnetje gezet.
Sovon prijst zich gelukkig met veel vrijwilligers 
die zich al vele jaren inzetten voor het tellen 
en onderzoeken van vogels. De jury die de 
Vrijwilliger van het jaar selecteert krijgt daarom 
ieder jaar diverse kandidaten met een indruk-
wekkende staat van dienst voorgeschoteld. 
Toch steekt er altijd weer iemand bovenuit, zo 
ook in 2022.
Sovon-dna
Jan voert sinds begin jaren negentig broed-
vogeltellingen uit op de Landtong Rozenburg 
en de Beninger Slikken. Verder telt hij iedere 
winter twee PTT-routes op de Landtong en in 
het dorp Rozenburg en doet tevens mee met 
de jaarlijkse watervogeltellingen. Ook heeft 
Jan jarenlang broedvogels in duingebied het 
Breede Water geïnventariseerd. Zo nu dan 
pakte hij er nog een ander telgebiedje van 
het Zuid-Hollands Landschap of Natuurmonu-
menten bij. Kortom, een vogelteller in hart en 
nieren.

Oeverzwaluwwand
In 1977 maakte hij, samen met een colle-
ga-vogelaar en -teller met schep, hark en 
emmer een verticale wand in een zandopslag 
op Landtong Rozenburg. Dit werd een fraaie 
oeverzwaluwwand. En het mooie is dat deze 
sindsdien nog steeds jaarlijks bezet is met ca 
100 nesten per jaar. Een resultaat om trots op 
te zijn.
 

Vogelwerkgroep
Binnen de vogelwerkgroep KNNV Hollandse 
Delta maakt Jan zich ook meer dan verdien-
stelijk. Ver voor het digitale tijdperk was hij 
coördinator van de gegevensverwerking van 
alle tellingen en was daarmee een belangrij-
ke verbinding tussen tellers en Sovon. Ook 
enthousiasmeerde hij inwoners van de regio 
door waarnemingen en telresultaten te delen 
via Facebook, leidde excursies, schreef hij 
rapporten van de wekelijkse tellingen en was 
jarenlang de vaste notulist van de vogelwerk-
groep.

Waardering
Al deze activiteiten moesten nodig beloond 
worden met de erkenning als Sovon Vrijwil-
liger van het jaar, zo concludeerde de jury. 
Op 9 december kreeg de verraste Den Exter 
een oorkonde, speldje en een fraai schilderij 
van een Geoorde Fuut (Elwin van der Kolk) 
overhandigd door Theo Verstrael, directeur 
van Sovon. 

Jan den Exter (links) ontving een oorkonde, speldje en een fraai schilderij 
met Geoorde Futen van Elwin van der Kolk. (Foto: Peter Vermaas)

Een schilderij met Geoorde Futen van Elwin van der Kolk. 
Foto: Peter Vermaas
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In de Branding
De redactie van In de Branding zorgde weer 
voor de totstandkoming van vier fraaie the-
ma-nummers, te weten over natuur op Voorne, 
Wonen, … aan zee en Kleur. Lopende het 
jaar is met Naturalis gesproken om artikelen 
uit dit tijdschrift op te nemen in het platform 
www.natuurtijdschriften.nl. Hierdoor zouden 
de gepubliceerde artikelen een landelijke 
verschijningsmogelijkheid krijgen. Naturalis 
vraagt deze artikelen onder een eigen logo te 
publiceren. Dat is inmiddels ontworpen. De 
onderhandelingen zullen naar verwachting in 
2023 worden afgerond. 

Natuurboek Duinen en Mensen 
Voorne
Het jaar 2022 stond voor een belangrijk deel 
ook in het teken van het ontwikkelen van een 
boek over de mensen en natuur van de duinen 
van Voorne, dat samen met de uitgeverij 
Natuurmedia wordt geproduceerd. Ruim 30 
auteurs hebben een bijdrage aan het boek 
geleverd. Een deel daarvan kwam uit NHD-
kring. Veel tijd ging zitten in het uitpluizen van 
archieven en rapporten van terreinbeheerders, 
overheden en last but not least de NHD/KNNV. 
Door interviews, flyers en lezingen werd de 
nodige publiciteit vergaard. Meerdere leden 
leverden ook foto’s. Ook in financieel opzicht 
droegen we ons steentje bij. 
 
Op 19 november werd er een symposium 
georganiseerd over de toekomst van de natuur 
van de duinen en kust van Voorne. Het thema 
werd door zes sprekers belicht: Wouter van 
Steenis van Natuurmonumenten, Menno van 
Lopik van het ZHL, Lies van der Pol van de 
gemeente Westvoorne, Alex Ouwehand van 
de Natuur- en Milieufederatie Zuid-Holland en 
Theo Briggeman namens de NHD. 

In december ging het boek naar de drukker. 
Op 8 april 2023 zal het tijdens een feestelijke 
bijeenkomst in cultureel centrum de Man in 
Oostvoorne worden gepresenteerd. 

Jan Bonjer, dijkgraaf  van de WSHD, 
tijdens het symposium  Foto: Hennie Wiersma
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Financieel verslag 
   

ONTVANGSTEN Werkelijk 2022 Begroot 2022
contributies 2022 8268,00 8000,00

donaties 260,00 200,00

rente 0,62 0,00

gem. Westvoorne 101,00 100,00

advertentie IdB 200,00 250,00

onderzoeken c.a. 1405,00 1400,00 

gift 10000,00 0,00

inkomsten uit cursus 375,00 500,00

cursusgeld deelnemers 3752,25 0,00

24360,87 10450,00
 

UITGAVEN Werkelijk Begroot
porto “In de Branding” /penningmeester 505,41 700,00

papier en drukkosten (extern) 1889,80 2200,00

overige kosten 235,21 300,00

bankkosten 203,81 200,00

lezingen algemeen en werkgroepen 161,77 250,00

lidmaatschappen 52,50 50,00

afdracht landelijk bestuur 5426,50 5050,00

zaalhuur 500,00 500,00

werkgroepskosten 514,86 00,00

onderzoekskosten 544,50 1350,00 

kosten natuurboek 5421,18 200,00

nieuwe folder, flyer, etc. 0,00 750,00

lezingen en excursies i.s.m. IVN 0,00 0,00 

verdeling cursusgeld KNNV/IVN 750,00 0,00 

cursus kosten 971,97 0,00 

 17177,51 10800,00

      
Bezit(incl. cursusgeld) per 31 december 2021 12289,74 
Bezit (incl. cursusgeld) per 31 december 2022 19473,10 
Bezit werkelijk (excl. cursusgeld) per 31 december 2021 15786,57 
contributies 2022 vooruit betaald 0,00 
Triodos lopende zakelijke rekening 13651,32 
Totaal Triodos in kas  13651,32 
Spaarrekening Roparco  5821,16 
Vogelvoederfonds 31/12/2022 382,00 
 Uitgaven 2022 
 Inkomsten 2020   
Totaal Voederfonds  382,00 
Totaal Roparco (spaarrekening+voederfonds) 6203,16 
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Balans per 31 december 2022

Activa € Passiva €
materiële vaste activa eigen vermogen

inventaris 1-1-2022 -- kapitaal 1-1-2022  12.289,74

aanschaffingen -- resultaat 2022   7.183,36

inventaris 31-12-2022 -- kapitaal 31-12-2022  19.473,10

Liquide middelen vogelvoederfonds  382,00

Triodos  13.651,32

Triodos Spaarrekening     0,00

Roparco Beleggingsrekening   5.821,78

vogelvoederfonds   382,00

Totaal 19.855,10

kruisposten overlopende passiva

vooruitbetaald ---- contributies 2020 

vooruit ontvangen   -,-

Totaal  12671,74  19.855,10
   

 

Toelichting op financieel jaarverslag 2022 en begroting 2023. 

Ontvangsten 2022: 
Gedurende dit jaar is het aantal leden gestegen tot 267. Het aantal donateurs steeg naar 19. 
Opnieuw ontvingen wij een subsidie van € 100,-- van de gemeente Westvoorne. 
Ook dit jaar hebben het ZHL en Applicom een bijdrage gegeven voor het plaatsen van een adver-
tentie in ons blad In de Branding. 
In 2022 zijn er in samenwerking met het IVN zes cursussen gegeven.
Er werd een anonieme gift ontvangen van € 10.000,-

Uitgaven 2022: 
Papier- en drukkosten waren begroot op € 2200,--. Dit jaar zijn de kosten ca. € 300,- lager uitge-
vallen.
De afdracht landelijk bestuur was circa € 400,- hoger ingevolge de toename van de leden.
Ten behoeve van de productie van het boek Duinen en mensen Voorne werden kosten gemaakt 
voor het organiseren van lezingen in een cultureel centrum, het aanhouden van een Dropbox-ac-
count en een bijdrage van € 4000,-- in de kosten van het redigeren van teksten door de uitgeve-
rij. Mede voor dat doel ontving de NHD een anonieme gift. 

Balans per ultimo 2022
Door de gift van € 10.000,-- heeft de NHD een nog gezondere vermogenspositie verkregen. De 
post van het vogelvoederfonds is al jarenlang niet meer gebruikt. Per 1 januari 2023 zal deze 
voorziening vervallen en opgaan in de algemene reserve. 

Het bestuur heeft nog onvoldoende inzicht in de omvang van de gelden die door de uilenwerk-
groep cash wordt aangehouden. Afgesproken is dat deze begin 2023 aan de penningmeester 
wordt overgemaakt. Op de balans zal een speciale reserve voor het ringwerk worden gecreëerd. 
Ook de gelden die voor de ringgroep op het Parnassiavlak worden aangehouden zullen aan de 
penningmeester worden overgemaakt en in de voornoemde speciale reserve opgaan. 

Voor het voeren van juridische procedures zal ingaande het jaar 2023 een speciale reservering 
van € 2500,-- worden getroffen. Die zijn onder meer noodzakelijk voor beroepsprocedures tegen 
windturbines in of nabij Natura 2000-gebieden. 
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Lezingen, excursies en cursussen:

Lezingen en workshops
11/02 Floor Arts Bontbekplevier en strandlopers
26/02 Theo Briggeman, De Heveringen als beste vlindergebied van Voorne?
26/02 Rolf Roos: Nieuwe (historische) inzichten over een oud landschap, De Heveringen
26/02 Menno van Lopik: De Heveringen: een toekomst voor het oudste duin van Voorne
11/03 Marja de Lange en Hans op den Dries, oefening in het herkennen van vogelgeluiden
26/03 Bert van der Valk: Kust- en duinvorming op Voorne: nieuwe geologische gegevens 
26/03 Piet Mout, De verzanding van de Voordelta, een zegen voor de natuur? 
26/03 Rolf Roos een casestudy: herstelbeheer in de Leyse 
08/04 Petra de Goeij, Lepelaars.
02/09 Wilfred Reinhold, Invasieve exoten. 
08/10 Trekvogels in Westkapelle o.l.v. Tom van Wanum 
22/10 Dick Slagter, De menselijke evolutie in 400.000 generaties.
19/11 Menno van Lopik (ZHL), Herstelproject veldgentianen en actuele herstelprojecten in de 

duinen van Oostvoorne
19/11 Wouter van Steenis (NM ), vijftien jaar beheer & herstelprojecten. Wat zijn de bedreigin-

gen? 
19/11 Lies van der Pol (D’66), een vijftal acties tot behoud van de natuur in de nieuwe 

gemeente Voorne aan Zee.
19/11 Alex Ouwehand (ZHMF), de noodzaak van een robuust natuurnetwerk op Voorne.
19/11 Jan Bonjer (WSHD), natuurbescherming op Voorne door het waterschap 
19/11 Theo Briggeman, drie speerpunten voor de natuurbescherming van duinen en kust van 

Voorne. 
09/12 Niels Godijn, Predatie. 

Excursies:
-19 maart, vogels van het Plan Tureluur o.l.v. Jos Schreiner
-15 april, Vleermuizen in Brielle o.l.v. Jan Alewijn Dijkhuizen
-16 april, Ringslangen op Marken o.l.v. Ingo Jannsen 
-7 mei, vroege vogels rond het Breede Water o.l.v. Hans op den Dries
-21 mei, vogels van de Groene Jonker, o.l.v. Tom van Wanum
-11 juni, vogels van de Slikken van Flakkee o.l.v. Marja de Lange
-2 juli, Vlinders en libellen van de Dordtsche Aveling o.l.v. Jaap van Est en Tom van Wanum
-23 juli, Vlinder- en libellen van de Heemtuin en de Heveringen o.l.v. Ria Mellegers en Wim Prins 
-20 augustus, Vogelringdag (Ringgroep Voorne)
-27 augustus, Excursie estafette
-16 september, Vleermuizen in Hellevoetsluis o.l.v. Jan Alewijn Dijkhuizen
-01 oktober, Euro Birdwatch op de Maasvlakte
-29 oktober, Paddenstoelen van het Mildenburgbos 
-29 oktober, Nacht van de Nacht 
-4, 5 & 6 november, Kraanvogelweekend Diepholz

Cursussen:
Vogelcursus voor beginners
Botanisch tekenen
Libellen en vlinders voor beginners 
Fotografie 
Bomencursus
Plantencursus
Ecologisch groenbeheer 
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Werkgroepen: 
Insecten: Jaap van Elst
insectenwerkgroephd@gmail.com 
Natuur & Beleid: Piet Mout
knnvnatuurenbeleid@gmail.com 
Paddenstoelen: Els Jonkers
paddenstoelenwerkgroepHD@gmail.com
Planten: Theo Hagendoorn 
plantenwerkgroepHD@gmail.com 
Vogels: Peter Vermaas
vogelwerkgroepHD@gmail.com 
Zoogdieren: Jan Alewijn Dijkhuizen
janalewijndijkhuizen@kpnmail.nl
 
Ledenadministratie
Marianne op den Dries 
ledenadministratie@hollandsedelta.knnv.nl
Nieuwe leden, adreswijzigingen en alle andere leden-
mutaties naar het adres:
Witte de Withplein 5, 3223 SM Hellevoetsluis

Dagelijks Bestuur:
Voorzitter: Theo Briggeman
tbriggeman@upcmail.nl  
Secretaris: Peter Vermaas 
secretaris@hollandsedelta.knnv.nl 
Officiële stukken, verzoeken aan werkgroepen etc. 
naar het adres: 
Schudegge 17, 3224 BP Hellevoetsluis
Penningmeester: Ad Wennekes
penningmeester@hollandsedelta.knnv.nl
Bestuursleden
PR aanspreekpunt: 
Hans op den Dries
lunde06540@upcmail.nl 
Erik Ketting
e.ketting6@upcmail.nl 
Jos Schreiner
j.schreiner@upcmail.nl 
Tom van Wanum
tomvanwanum@xs4all.nl
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